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Paragraf 63 Ärendenummer KS2022/927 

Detaljplan för del av Galgvreten 2:63, Ripans förskola 

Kommunstyrelsens PLEX-utskotts förslag till beslut 
Kommunstyrelsen beslutar att: 

1. Detaljplanen antas 

Sammanfattning 
Syftet med den nya detaljplanen är att möjliggöra ändamålet skolverksamhet på 
fastigheten Galgvreten 2:63 på det område som idag är planlagt för samlings- och 
föreningslokaler, samt att skapa förutsättningar för en förskola som på ett 
långsiktigt hållbart sätt kan samexistera med naturmarken och den närliggande 
skolverksamheten. I den nya detaljplanen möjliggörs även centrumverksamhet på 
platsen, för att ge flexibilitet av ändamål över tid. 

Kommunen har under några års tid haft planer på att bygga en ny förskola (kallad 
Ripans förskola) på den aktuella platsen där en annan förskola tidigare bedrivit 
verksamhet och som i samband med det nya projektet nu har rivits. Den gamla 
förskolebyggnaden utrymdes p.g.a. dåliga inomhusmiljöer och behöver ersättas 
med en ny byggnad. I september 2022 beslutade Miljö- och byggnadsnämnden att 
bevilja bygglov för nybyggnad av förskola samt rivningslov för befintlig 
förskolebyggnad. Detta beslut överklagades sedan av en ägare till en 
grannfastighet. Bygglovet upphävdes av Länsstyrelsen i november 2022 med 
anledning av att ändamålet förskoleverksamhet bedömdes strida mot gällande 
detaljplan, där marken är planlagd för samlings- och föreningslokaler. För att kunna 
möjliggöra förskoleverksamhet på platsen påbörjades därför en ny 
detaljplaneprocess för Ripans förskola. 

Den nya förskolan planeras byggas enligt kommunens ”typförskola”, och omfattar 8 
avdelningar och 160 barn, och uppförs i två plan. Förslaget till förskolegård ger 
31,5 m2 gårdsyta per barn och följer därmed riktlinjerna från Enköpings kommun, 
som kräver minst 30 m2 per barn. Inom projektets ramar planeras det för ett 
tjugotal bilparkeringar och ett flertal cykelparkeringar i anslutning till förskolan. 
Parkeringstalet uppnår riktlinjerna ur kommunens parkeringsnorm för förskolor. 
Den nya detaljplanen ger även planstöd till naturmark och en gång- och cykelväg 
som tidigare varit planlagd som kvartersmark. 
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Detaljplanen har hanterats med standardförfarande. Den 15:e december 2022 
(114§) beslutade kommunstyrelsens plan-, mark- och exploateringsutskott att 
upprätta ett förslag till ny detaljplan och att skicka det på samråd, samt att 
detaljplanen inte bedöms medföra en sådan betydande miljöpåverkan som avses i 
6 kap. 1§ miljöbalken. Därefter påbörjade samhällsbyggnadsförvaltningen arbetet 
med att ta fram ett samrådsförslag till detaljplanen. 

Under samrådstiden lämnade 4 sakägare och 6 remissinstanser synpunkter på 
samrådsförslaget. Flera av synpunkterna handlade om frågor kring 
trafikbullernivåer, vilket resulterade i att trafikbulleranalysen fördjupades genom 
trafikmätningar samt en ytterligare trafikbullerutredning för Ripgatan. Slutsatsen av 
utredningen bekräftade samhällsbyggnadsförvaltningens initiala bedömning om att 
det genererade trafikbullret bedömdes vara försumbart och överskrider inga 
riktvärden för bostadsfasader. Andra synpunkter, bland annat från Länsstyrelsen 
och kommunens miljöavdelning, handlade om markföroreningar som påträffats på 
platsen. Detta motiverade att en villkorad planbestämmelse lades till i plankartan. 
Planbestämmelsen anger att startbesked ej får ges för nybyggnad innan 
markföroreningarna har avhjälpts. Även mindre ändringar av redaktionell karaktär 
gjordes i planhandlingarna efter genomfört samråd. 

Under granskningen inkom färre yttranden och där övervägande delen var utan 
synpunkter. Flera av remissinstanserna som tidigare haft synpunkter godtog de 
ändringar som gjorts efter samrådet, bland annat Länsstyrelsen och Lantmäteriet. 
Endast två grannar lämnade yttranden under granskningen. Inför antagandet 
ändrades inga planbestämmelser – endast mindre tillägg i planbeskrivningen 
gjordes. Efter granskningen har den miljötekniska markundersökningens andra 
skede utförts. Resultatet påverkar inte planförslaget utöver att ytterligare 
information om markföroreningar och sanering läggs till i planbeskrivningen. 

Två sakägare har kvarstående synpunkter efter genomförd granskning. 
 
Detaljplaneförslaget bedöms vara relativt oproblematiskt från 
samhällsbyggnadsförvaltningens sida. De knäckfrågor som uppkommit under 
processens tidiga skede (frågor om trafiklösningar och hantering av 
markföroreningar) har hanterats och lösts under planarbetets gång. 
Förskoleverksamhet har bedrivits på platsen i många år och ett antagande av 
detaljplanen innebär att förskoleverksamhet fortsatt kan bedrivas på platsen. 
Marken bedöms vara lämplig för ändamålet och detaljplanen innebär främst en 
juridisk ändring av ändamålsbestämmelser för fastigheten. Förslaget till detaljplan 
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har stöd i den fördjupade översiktsplanen för Enköpings stad, där området är 
utpekat för allmänt ändamål (t.ex. skola och förskola). 

Samhällsbyggnadsförvaltningens samlade bedömning är att detaljplaneförslaget är 
redo att antas. 

Yrkanden 
Anders Wikman (NE) yrkar bifall till förslag till beslut.  

Beslutsgång 
Ordförande konstaterar att ett förslag till beslut finns och frågar om 
kommunstyrelsens PLEX-utskott kan besluta i enlighet med detta och finner så.  

Beslutsunderlag 
Tjänsteskrivelse, daterad 2023-07-13 
Plankarta, daterad 2023-07-13 
Planbeskrivning, daterad 2023-07-13 
Granskningsutlåtande, daterat 2023-07-13 
Samrådsredogörelse, daterad 2023-04-13 
__________ 
 
Beslutet skickas till: 
Detaljplaneenheten: detaljplan@enkoping.se 
Sökande: Fastighetsavdelningen 
Kommunstyrelsen, för åtgärd 

mailto:detaljplan@enkoping.se
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Kommunstyrelsen 

Detaljplan för del av Galgvreten 2:63, Ripans förskola 

Förslag till kommunstyrelsens beslut 

Detaljplanen antas. 

Ärendet 

Bakgrund 

Syftet med den nya detaljplanen är att möjliggöra ändamålet skolverksamhet på 

fastigheten Galgvreten 2:63 på det område som idag är planlagt för samlings- och 

föreningslokaler, samt att skapa förutsättningar för en förskola som på ett 

långsiktigt hållbart sätt kan samexistera med naturmarken och den närliggande 

skolverksamheten. I den nya detaljplanen möjliggörs även centrumverksamhet på 

platsen, för att ge flexibilitet av ändamål över tid.  

Kommunen har under några års tid haft planer på att bygga en ny förskola (kallad 

Ripans förskola) på den aktuella platsen där en annan förskola tidigare bedrivit 

verksamhet och som i samband med det nya projektet nu har rivits. Den gamla 

förskolebyggnaden utrymdes p.g.a. dåliga inomhusmiljöer och behöver ersättas 

med en ny byggnad. I september 2022 beslutade Miljö- och byggnadsnämnden att 

bevilja bygglov för nybyggnad av förskola samt rivningslov för befintlig 

förskolebyggnad. Detta beslut överklagades sedan av en ägare till en 

grannfastighet. Bygglovet upphävdes av Länsstyrelsen i november 2022 med 

anledning av att ändamålet förskoleverksamhet bedömdes strida mot gällande 

detaljplan, där marken är planlagd för samlings- och föreningslokaler. För att kunna 

möjliggöra förskoleverksamhet på platsen påbörjades därför en ny 

detaljplaneprocess för Ripans förskola. 

Den nya förskolan planeras byggas enligt kommunens ”typförskola”, och omfattar 8 

avdelningar och 160 barn, och uppförs i två plan. Förslaget till förskolegård ger 

31,5 m2 gårdsyta per barn och följer därmed riktlinjerna från Enköpings kommun, 

som kräver minst 30 m2 per barn. Inom projektets ramar planeras det för ett 

tjugotal bilparkeringar och ett flertal cykelparkeringar i anslutning till förskolan. 

Parkeringstalet uppnår riktlinjerna ur kommunens parkeringsnorm för förskolor. 
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Den nya detaljplanen ger även planstöd till naturmark och en gång- och cykelväg 

som tidigare varit planlagd som kvartersmark. 

Ärendets beredning 

Detaljplanen har hanterats med standardförfarande. Den 15:e december 2022 

(114§) beslutade kommunstyrelsens plan-, mark- och exploateringsutskott att 

upprätta ett förslag till ny detaljplan och att skicka det på samråd, samt att 

detaljplanen inte bedöms medföra en sådan betydande miljöpåverkan som avses i 

6 kap. 1§ miljöbalken. Därefter påbörjade samhällsbyggnadsförvaltningen arbetet 

med att ta fram ett samrådsförslag till detaljplanen.  

Under samrådstiden lämnade 4 sakägare och 6 remissinstanser synpunkter på 

samrådsförslaget. Flera av synpunkterna handlade om frågor kring 

trafikbullernivåer, vilket resulterade i att trafikbulleranalysen fördjupades genom 

trafikmätningar samt en ytterligare trafikbullerutredning för Ripgatan. Slutsatsen av 

utredningen bekräftade samhällsbyggnadsförvaltningens initiala bedömning om att 

det genererade trafikbullret bedömdes vara försumbart och överskrider inga 

riktvärden för bostadsfasader. Andra synpunkter, bland annat från Länsstyrelsen 

och kommunens miljöavdelning, handlade om markföroreningar som påträffats på 

platsen. Detta motiverade att en villkorad planbestämmelse lades till i plankartan. 

Planbestämmelsen anger att startbesked ej får ges för nybyggnad innan 

markföroreningarna har avhjälpts. Även mindre ändringar av redaktionell karaktär 

gjordes i planhandlingarna efter genomfört samråd.  

Under granskningen inkom färre yttranden och där övervägande delen var utan 

synpunkter. Flera av remissinstanserna som tidigare haft synpunkter godtog de 

ändringar som gjorts efter samrådet, bland annat Länsstyrelsen och Lantmäteriet. 

Endast två grannar lämnade yttranden under granskningen. Inför antagandet 

ändrades inga planbestämmelser – endast mindre tillägg i planbeskrivningen 

gjordes. Efter granskningen har den miljötekniska markundersökningens andra 

skede utförts. Resultatet påverkar inte planförslaget utöver att ytterligare 

information om markföroreningar och sanering läggs till i planbeskrivningen. 

Två sakägare har kvarstående synpunkter efter genomförd granskning.  

Samhällsbyggnadsförvaltningens bedömning 

Detaljplaneförslaget bedöms vara relativt oproblematiskt från 

samhällsbyggnadsförvaltningens sida. De knäckfrågor som uppkommit under 

processens tidiga skede (frågor om trafiklösningar och hantering av 

markföroreningar) har hanterats och lösts under planarbetets gång. 

Förskoleverksamhet har bedrivits på platsen i många år och ett antagande av 

detaljplanen innebär att förskoleverksamhet fortsatt kan bedrivas på platsen. 

Marken bedöms vara lämplig för ändamålet och detaljplanen innebär främst en 
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juridisk ändring av ändamålsbestämmelser för fastigheten. Förslaget till detaljplan 

har stöd i den fördjupade översiktsplanen för Enköpings stad, där området är 

utpekat för allmänt ändamål (t.ex. skola och förskola).  

Samhällsbyggnadsförvaltningens samlade bedömning är att detaljplaneförslaget är 

redo att antas. 

Ekonomiska konsekvenser 

Detaljplanearbetet finansieras av samhällsbyggnadsförvaltningens 

fastighetsavdelning genom förskoleprojektet. 

Sociala och miljömässiga konsekvenser 

En förskola på den aktuella platsen är positivt för att säkerställa barnens tillgång till 

naturen i närområdet. Området Galgvreten har ett behov av förskoleplatser och det 

är socialt och miljömässigt hållbart att tillhandahålla förskoleplatserna i närheten av 

där behovet finns, bland annat genom att detta minimerar antalet transporter. 

Trafikalstringen som följer av planförslaget beräknas vara minimal. Detaljplanen 

innebär även att mer skogsmark planläggs som natur (mark som i gällande 

Stadsplan 137 varit planlagd för kvartersmark). Kommunens riktvärde för antal 

kvadratmeter gårdsyta per förskolebarn uppfylls. Länsstyrelsen instämmer i 

kommunens bedömning om att detaljplanen inte bedöms medföra en sådan 

betydande miljöpåverkan som avses i 6 kap. 3§ miljöbalken.  

Beslutsunderlag 
Tjänsteskrivelse, daterad 2023-07-13 

Plankarta, daterad 2023-07-13 

Planbeskrivning, daterad 2023-07-13 

Granskningsutlåtande, daterat 2023-07-13 

Samrådsredogörelse, daterad 2023-04-13 

 

 

 

Patrik Holm 

Planchef 

Enköpings kommun 

 

 

 

Martin Eriksson 

Planarkitekt 

Enköpings kommun 

 

Beslutet skickas till: 

Detaljplaneenheten: detaljplan@enkoping.se 

Sökande: Fastighetsavdelningen 
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Detaljplan för del av Galgvreten 2:63, Ripans förskola 

KS2022/927 
 

Enköpings kommun  
Standardförfarande 
 

SAMRÅDSREDOGÖRELSE 
 
Kommunstyrelsens plan-, mark- och exploateringsutskott beslutade vid sammanträde 2022-
12-15 114 § att sända rubricerad detaljplan för samråd. Detaljplanen har varit utsänd för 
samråd under tiden 2023-02-15 – 2023-03-17 (4 veckor).  

Under samrådstiden har 17 yttranden inkommit till kommunen varav 6 utan erinran. 

Nedan förtecknas inkomna synpunkter, samhällsbyggnadsförvaltningens eventuella 
kommentarer redovisas i kursiv stil. Yttranden i sin helhet finns tillgängliga på 
planavdelningen. 

 
 Myndigheter, organisationer m.fl. Anmärkning 

1.  Länsstyrelsen i Uppsala län Synpunkter 
2.  Skanova (Telia Company) AB Ingen erinran 
3.  Trafikverket Ingen erinran 
4.  Miljö- och byggnadsförvaltningen - Byggavdelningen Synpunkter 
5.  Utbildningsförvaltningen Ingen erinran 
6.  PostNord Sverige AB Ingen erinran 
7.  VafabMiljö Ingen erinran 
8.  Lantmäteriet Synpunkter 
9.  E.ON Energidistribution AB Information 

10.  Räddningstjänsten Ingen erinran 
11.  Miljö- och byggnadsförvaltningen – Miljöavdelningen Synpunkter 
12.  Socialnämnden Synpunkter 
13.  Funktionsrätt Enköping Synpunkter 

 Sakägare eller motsvarande Anmärkning 
14.  Peter Lindskog Synpunkter 
15.  Joel Svahn Frågor/Synpunkter 
16.  Johan Lövgren Synpunkter 
17.  Estea AB Synpunkter 
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SAMMANFATTNING OCH FÖRSLAG TILL VIDARE HANDLÄGGNING 

Under samrådet har flera yttranden inkommit med synpunkter från kommunala och statliga 
remissinstanser, samt organisationer, föreningar och sakägare. Synpunkterna har främst 
handlat om trafikbuller – dels om det genererade trafikbullret och dels om trafikbullret mot 
förskolan från E18 – samt om markföroreningarna som påträffades i den miljötekniska 
markundersökningens första skede. Det har även lyfts frågor om parkeringar, skogspartier som 
angripits av granbarkborre, hackspettar i området, och om att skolan Robinson Svedia inte 
lagts till i planområdet för detaljplanen. Flera av remissinstansernas yttranden var av mer 
redaktionell karaktär och har motiverat mindre korrigeringar i planbeskrivningen och 
plankartan. Samhällsbyggnadsförvaltningens svar på samtliga yttranden går att hitta i detta 
dokument.  
 
Här följer en sammanfattning av de revideringar som föranletts av synpunkter och frågor som 
inkommit under samrådstiden. 
 
Länsstyrelsen och miljöavdelningen delar uppfattningen om att markföroreningarna och 
saneringsåtgärder måste utredas vidare. För att säkerställa att markföroreningarna åtgärdas, 
läggs därför en planbestämmelse till enligt 4 kap. 14 § PBL. Planbestämmelsen lyder: 
”Startbesked får inte ges för nybyggnad förrän markföroreningar avhjälpts.” Detta innebär att 
ingen nybyggnation får ske innan marken sanerats. En mer detaljerad beskrivning av det 
villkorade startbeskedet läggs till i planbeskrivningen under avsnittet ”Planförslaget”. 
 
Frågor om det genererade trafikbullret på Ripgatan till följd av ökad hämtning/lämning har 
föranlett att en ny bullerutredning har utförts av Sweco på Ripgatan. Vår bedömning var att 
trafikbullernivåerna inte kunde anses överskrida riktvärdena för uteplatser. För att säkerställa 
att vår bedömning var korrekt och för att tillgodose sakägares önskan om ett bättre underlag 
gjordes en ny trafikbullerutredning. Denna visade att riktvärdena för trafikbullernivåer vid 
uteplatser inte överskrids.  
 
Utifrån byggavdelningens synpunkter om planbestämmelsen för korsmark och definitionen av 
komplementbyggnad, ersätts ordet ”komplementbyggnad” med ”uthus”.  
 
Mindre korrigeringar av användningsgränser och egenskapsgränser i plankartan korrigeras, 
t.ex. gränsen mellan natur och kvartersmark, som flyttas cirka 2 meter österut för att 
överensstämma med förskoleprojektets planerade skolgård. Även den planlagda GC-vägen i 
västra planområdet smalnas av 1 meter i bredd i den sydligaste delen, för att få plats med den 
planerade vändplanen, som är dimensionerad efter leveranser och sopbil till förskolan. Dessa 
revideringar har inte skett utifrån inkomna synpunkter under samrådet, utan från parallella 
dialoger med olika inblandade aktörer inom förskoleprojektet.  
 
Även korrigeringar av stycken i planbeskrivningen har gjorts utifrån inkomna synpunkter, 
bland annat angående beskrivning av naturmiljö, trafikbuller, gällande detaljplan, 
gatuparkering mm.  
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SAMMANFATTNING INKOMNA SYNPUNKTER OCH KOMMENTARER 

 

Myndigheter, organisationer m.fl. 
 
1.  Länsstyrelsen i Uppsala län 
 Redogörelse för ärendet  

Kommunen har översänt rubricerat detaljplaneförslag för samråd enligt 5 kap 
11 § plan- och bygglagen (2010:900), PBL, samt samråd om undersökning enligt 
6 kap. 6 § miljöbalken. Detaljplanen utförs med standardförfarande.  
 
Syftet med planförslaget  
Syftet med den nya detaljplanen är att möjliggöra fortsatt skolverksamhet samt 
centrumverksamhet på det område som idag är planlagt för samlings- och 
föreningslokaler.  
 
Överensstämmelse med översiktsplanen  
Markanvändningen överensstämmer med översiktsplanens intentioner för 
området.  
 
Undersökning  
Länsstyrelsen instämmer i kommunens bedömning att rubricerad detaljplan 
inte kan antas medföra sådan betydande miljöpåverkan som avses i 6 kap. 3 § 
miljöbalken. 
  
Frågor som bevakas av Länsstyrelsen enligt 11 kap 10 § 
PBL  
Hälsa och säkerhet  
 
Markföroreningar  
Förorenad mark  
 
Arsenik har påträffats över riktvärdet för känslig markanvändning (KM) i vad 
som bedöms vara naturligt förekommande jord, hela planområdet är dock inte 
undersökt.  
 
För att säkerställa att barnen inte exponeras för jord med arsenikhalter som 
överskrider riktvärdet för KM vid vistelse på den planerade förskolan bör 
kommunen utreda resterande mark inom planområdet. Arsenikförekomsten 
bör även redogöras mer ingående med eventuella avgränsningar, uppkomst 
och närheten till den nedlagda deponin, Svedia Dental (EBH-objekt 149942). Av 
planunderlaget framgår att deponin är angränsande till planområdet med ett 
avstånd på ca 20–40 meter.  
 
Alternativa saneringsåtgärder bör kommenteras, och vid en eventuell 
täckningsåtgärd så bör det tydligare framgå hur den säkerställer att barn inte 
kan komma i kontakt med underliggande mark, genom lek eller annan aktivitet.  
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Vad gäller jord med förhöjda halter av kvicksilver delar Länsstyrelsen den 
slutsats som dras i den miljötekniska markundersökningen; att kompletterande 
provtagning av marken kring punkt 22SW001 och framtida byggnad bedöms 
nödvändig för att vidare utreda föroreningssituationen. 

  

Kommentar 
 Utifrån Länsstyrelsens synpunkter om de förhöjda halterna av arsenik och 

kvicksilver inom planområdet så läggs en villkorsbestämmelse till, som gäller för 
hela planområdet. Bestämmelsen anger att markföroreningar måste avhjälpas 
innan startbesked får ges för nybyggnad. Detta innebär att ingen byggnation 
kan ske innan marken sanerats, då detta villkoras enligt 4 kap. 14 § PBL, punkt 4. 
För att barn inte ska komma i kontakt med markföroreningar måste det 
säkerställas att marken kommer att saneras innan framtida förskoleverksamhet 
kan bedrivas på platsen, vilket är syftet med denna planbestämmelse. 

Sweco har ett pågående uppdrag från kommunen att utföra skede 2 av den 
miljötekniska markundersökningen under våren 2023 då nya provtagningar 
kommer att göras. Utifrån resultatet kommer ett saneringsärende att anmälas 
till miljö- och byggnadsnämnden. Kommunen tar hand om frågan och ser till att 
Länsstyrelsens synpunkter tillgodoses under skede 2 för att säkerställa att alla 
saneringsåtgärder som krävs kommer att genomföras. 

Innan skede 2 är genomfört kan inte åtgärderna specificeras mer i 
planbestämmelsens formulering än att ”markföroreningarna måste avhjälpas”, 
eftersom det ännu inte är utrett exakt vilka åtgärder som krävs. Det bedöms 
dock inte finnas någon särskild problematik med att åtgärda dessa 
markföroreningar.  

 

2. Skanova (Telia Company) AB 
 Skanova (Telia Company) AB har tagit del av förslag till detaljplan enligt ovan, 

och låter framföra följande: 

Yttrande 
Skanova har inget att erinra mot detaljplanen. 
Skanovas teleanläggningar/rättigheter berörs inte/påverkas inte av rubricerat 
planförslag. 

Tvingas Skanova vidta undanflyttningsåtgärder eller skydda telekablar för att 
möjliggöra exploatering förutsätter Skanova att den part som initierar åtgärden 
även bekostar den. 

Om så önskas kan ledningarna skickas digitalt i dwg-format för att infogas på 
plankartan. 
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3. Trafikverket 
 Trafikverkets synpunkter 

Trafikverket har inget att erinra mot planförslaget. 
  

4. Miljö- och byggnadsförvaltningen - Byggavdelningen 
 Yttrande  

Vi har granskat planen utifrån hur lättolkad planen skulle vara under ett 
bygglovsärende.  
 
Begränsningar av markens bebyggande  
I planen står det att korsmark får endast förses med komplementbyggnad. 
Komplementbyggnad är enligt TNC 95 Plan- och byggtermer 1994, byggnad som hör till 
ett småhus. 
 
Tillägg 2023-02-16  
Det man kan lägga till är att ordet ”uthus” tror jag bättre passar in istället för 
komplementbyggnad.  

  

Kommentar 
 När det gäller förskoleverksamhet så instämmer 

samhällsbyggnadsförvaltningen om att ”uthus” är den korrekta termen att 
använda. Efter genomfört samråd har därför formuleringen 
”komplementbyggnad” i planbestämmelsen för korsmark ändrats till ”uthus” i 
granskningsförslaget för detaljplanen, för att på ett korrekt sätt överensstämma 
med ovan nämnda plan- och byggtermer.  

 
5. Utbildningsförvaltningen 
 Hej! 

Vi tackar för informationen. 
Vi har inga synpunkter på denna. 

 
6.  PostNord Sverige AB 
 PostNord har i uppdrag att tillhandahålla den samhällsomfattande posttjänsten 

vilket bland annat innebär att det är Postnord som ska godkänna placeringen 
och standarden på postmottagningsfunktionen. I denna roll representerar 
Postnord samtliga postoperatörer som är verksamma i det aktuella området. 

PostNord har inget att anmärka och godkänner härmed den föreslagna 
detaljplanen KS2022/927. 

Kontakta PostNord i god tid på utdelningsforbattringar@postnord.com för 
dialog gällande godkännande av postmottagning i samband med 
nybyggnation eller förändring av befintlig detaljplan. 

En placering som inte är godkänd leder till att posten inte börjar delas ut till 
adressen. 

mailto:utdelningsforbattringar@postnord.com
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7.  VafabMiljö 
 VafabMiljö har tagit del av rubricerat ärende och har inga synpunkter på 

planförslaget. 

 
8.  Lantmäteriet 
 Vid genomgång av planförslagets handlingar (daterade 2023-03-09) har 

följande noterats:  
 
REDOVISNING AV BEFINTLIGA SERVITUT SAMT HUR DESSA PÅVERKAS  

Inom planområdet finns följande servitut:  
aktnr 0381–09/29.1 avseende väg till förmån för Galgvreten 2:90. Dels saknas 
redovisning av rättigheten i planbeskrivningen och det saknas även en 
beskrivning av hur den påverkas vid genomförandet av detaljplanen. 
  
REDOVISNING AV HUR BEFINTLIGA PLANER PÅVERKAS  

I planbeskrivningen finns på sidan 5 en redovisning av vilka befintliga 
detaljplaner som finns inom planområdet. För att underlätta förståelsen för de 
som inte är insatta i hur systemet med detaljplaner fungerar bör det även 
framgå vad som sker med gällande detaljplaner som berörs av planarbetet. För 
en befintlig detaljplan där endast en del av området berörs av ett planförslag 
kan detta till exempel beskrivas genom en text i stil med ”Om föreslagen 
detaljplan antas och får laga kraft upphör tidigare detaljplan att gälla inom 
planområdet, men fortsätter att gälla som tidigare utanför det nu aktuella 
planområdet.  
 
FASTIGHETSBILDNING  

Ska fastighetsbildning genomföras för att planen ska kunna genomföras?  
 
ENDAST u-OMRÅDE SÄKERSTÄLLER INTE LEDNINGARNA  

Genom att lägga ut markreservatet för allmännyttiga underjordiska ledningar så 
kallade u-område ser kommunen dels till så att det inte blir planstridigt att 
lägga några underjordiska ledningar inom den aktuella kvartersmarken. Dels att 
lov inte kan ges lovpliktiga åtgärder som hindrar att ledningen utförs. Det bildas 
däremot ingen rättighet genom att kommunen lägger ut ett u-område i planen. 
För att säkerställa att ledningarna får vara kvar behöver normalt sett 
ledningsrätt eller servitut upplåtas. Detta är inte beskrivet i 
genomförandeavsnittet av planbeskrivningen.  
 
FAST ANTAL KVM TILLÅTEN EXPLOATERING ANGIVEN PER FASTIGHET  

Planbestämmelsen kring exploateringsgrad är utformad så att en viss angiven 
byggnads- eller bruttoarea är tillåten per fastighet. Lantmäteriet vill här 
påminna om att det inte finns några fastighetsindelningsbestämmelser eller 
bestämmelser om minsta fastighetsstorlek angivna i planförslaget. Detta 
innebär att det i vissa fall kan vara möjligt att kvartersmarken delas upp i flera 
olika fastigheter. Ett sådant scenario innebär med nuvarande formulering av 
planbestämmelserna att den tillåtna byggnads- eller bruttoarean inom ett 
kvarter till exempel fördubblas om kvarteret delas i två fastigheter i stället för att 
ingå i en fastighet. Om detta inte är kommunens avsikt bör kopplingen till 
fastighet tas bort ur planbestämmelsen. 
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Tillägg 16/03–2023 angående ”fast antal kvm tillåten exploatering”: 
Ursäkta sent svar. 
 
Jag har tänkt fel, då bestämmelsen är angiven i procent så är det ok, som du har 
beskrivet nedan. Jag tänkte att det var ett fast antal kvadratmeter, och därför 
kom den kommentaren med, så ni kan bortse från den. 

  

Kommentar 
 Utifrån era synpunkter har ett stycke lagts till under avsnittet ”genomförande” 

angående servitutsrätten för Galgvreten 2:90. I samma stycke förtydligas det att 
fastighetsbildning inte krävs för ett genomförande av detaljplanen. 

Under avsnittet ”inledning” i stycket ”gällande detaljplaner” i planbeskrivningen 
läggs en beskrivning till för hur befintliga detaljplaner påverkas då den nya 
detaljplanen vinner laga kraft. 

Era synpunkter om u-områdets funktion har lagts till i planbeskrivningen under 
”planförslaget”, stycke ”teknisk försörjning”, samt under ”genomförande”, 
stycke ”fastighetsrättsliga åtgärder.  

Som ni tillägger i ert förtydligande daterat 16/03–23 så är planbestämmelsen 
om tillåten byggnadsarea angiven i procent och inte i fast antal kvadratmeter. 
Sahällsbyggnadsförvaltningen bortser från kommentaren och ändrar därför inte 
den aktuella bestämmelsen inför granskningsförslaget. 

 
9.  E.ON Energidistribution AB 
 E.ON Energidistribution AB (E.ON) har tagit del av inkomna handlingar i ovan 

rubricerat ärende och följande synpunkter. 
 
Inom området har E.ON markförlagd lågspänningskabel i osäkert läge samt 
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kabelskåp, se bifogad karta.  
 

 
 
Kablarnas läge måste säkerställas innan markarbete påbörjas. Kabelvisning 
beställs kostnadsfritt i fält via ledningskollen.se eller via vår 
hemsida: www.eon.se/privat/kundservice/skydda-ledningar-och-djur/grava-
nara-ledning.html 
 
För elledning i mark får byggnad eller annan anläggning så som staket eller 
plank inte utan ledningsägarens medgivande och lämnade instruktioner 
uppföras på närmare avstånd än 3 meter från markkabeln. Inte heller får utan 
ledningsägarens medgivande upplag anordnas eller marknivån ändras ovanför 
markkabeln, så att reparation och underhåll försvåras.  
 
Eventuella kostnader i samband med planens genomförande så som flyttningar 
eller ändringar av våra befintliga anläggningar bekostas av exploatören, vilket 
bör framgå av genomförandebeskrivningen.    

  

Kommentar 
 Planbeskrivningen har kompletterats med den information som ni lämnat i ert 

yttrande. Innan markarbetet påbörjas ska kablarnas läge säkerställas. 
Kommunen står för eventuella kostnader vid planens genomförande. En 
beskrivning av detta läggs till under avsnittet ”genomförande” i 
planbeskrivningen. Förskoleprojektet har säkerställt att markförlagda ledningar 
inte kommer att påverkas av markarbetet.  

 
10.  Räddningstjänsten 

http://www.eon.se/privat/kundservice/skydda-ledningar-och-djur/grava-nara-ledning.html
http://www.eon.se/privat/kundservice/skydda-ledningar-och-djur/grava-nara-ledning.html
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 Enköpings kommun har begärt yttrande av Räddningstjänsten över 
samrådshandling ”Detaljplan för Galgvreten 2:63”. Räddningstjänstens 
synpunkter omfattar ställningstagande till behov av riskhänsyn och 
förutsättningar för räddningsingripanden.  
Detaljplanens syfte är att ändra detaljplanen så att den stämmer överens med 
den verksamhet som bedrivits i 20 år i en befintlig byggnad, nu när den ska rivas 
och ersättas av en ny.  
Räddningstjänsten har inga synpunkter på planförslaget. 

  

11.  Miljö- och byggnadsförvaltningen – Miljöavdelningen 
 Miljöavdelningen har följande synpunkter/frågor: 

Bifogat planhandlingarna finns en dagvattenutredning med förslag på 
dagvattenlösning. 
Konsulterna anger att förslaget behöver utredas vidare för att säkerställa att 
lösningen är genomförbar. Hur säkerställs att dagvattnet tas omhand och renas 
enligt dagvattenutredningens förslag alternativt genom annan lösning? Har u-
området i plankartans södra del undantagits för en underjordisk 
dagvattenanläggning?  
 
Har man vid dagvattenutredningen på något sätt beaktat den miljötekniska 
markundersökningen som genomförts inom området?  
 
Miljöavdelningen vill skicka med att teckenförklaringen i Figur 4 i SWECOS 
dagvattenutredning har blivit fel. Röd färg motsvarar urberg, blå med vita 
prickar är sandig morän. 
 
Föroreningar och naturligt förhöjda halter 
Miljöavdelningen har under 2022 varit i kontakt med konsulter på SWECO 
angående undersökningen av mark på Galgvreten 2:63. Ett ärende finns 
pågående hos miljöavdelningen gällande den miljötekniska 
markundersökningen. 
 
I och med detaljplaneskedet och den (juridiskt) ändrade markanvändningen 
kan kommunen säkerställa att påträffade föroreningar tas omhand.  
 
I punkt 22SW001 påträffades fyllnadsmassor med halter av kvicksilver och 
arsenik över KM. Avgränsning av denna punkt ska ske under skede 2. Vad skede 
2 innebär framgår inte av planbeskrivningen. Miljöavdelningen bedömer att 
föroreningssituationen inte är helt utredd i och med att en avgränsning av 
punkt 22SW001 inte gjorts. En planbestämmelse utifrån 4 kap 14 § i PBL bör 
kunna användas för att säkerställa att föroreningen kan tas omhand.  
 
Sannolikt påträffas inte föroreningar vid en utökad undersökning som skulle 
medföra en kostnad eller risk som gör att planen blir olämplig att anta.  
 
Arsenik har påträffats i flertal punkter över KM, antagligen naturligt förhöjda 
halter. För dessa menar miljöavdelningen att en hälsoriskbedömning behöver 
göras. Miljöavdelningen har vid kommunikation med konsult på SWECO lyft 
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frågan om att utreda risk för barn och vuxna (främst barn) som kommer vistas 
på förskolegården. Ett alternativ som diskuterats har varit en utredning av 
biotillgängligheten och utifrån den utredningen komma fram till om ett 
åtgärdsbehov finns eller inte. Finns någon mer information om en sådan 
utredning, har konsulterna fått ett uppdrag om det? 
 
Buller 
Enligt planförslaget och den bullerutredning som utförts klarar endast hälften 
av förskolegården 50 dBA medan resterande del kommer att ha 51–53 dBA. 
Med en bullerskyddskärm skulle ca 90 % av förskolegården klara riktvärdet för 
ny förskolegård. Men då en bullerskyddskärm anses ge för mycket negativa 
konsekvenser (tillhåll, begränsad tillgänglighet och risk för ljudreflektioner) 
anses förslaget utan bullerskyddsskärm vara det bästa alternativet.  
 
Miljöavdelningen håller dock inte med utan anser att den nya förskolegården 
bör klara riktvärdet på 50 dBA och att det inte att det är ett marginellt 
överskridande. Enligt vägledningen ”Riktvärden för buller på skolgård från väg- 
och spårtrafik” från Naturvårdsverket rör det sig om en ny förskolegård och 
därför bör 50 dBA klaras på de delar av gården som är avsedda för lek, vila och 
pedagogisk verksamhet. ”Med ny skolgård avses skolgårdar vid skolor, förskolor 
eller fritidshem som tas i drift eller inkommer som remiss eller anmälan till 
tillsynsmyndigheten efter det att denna vägledning publicerats, september 
2017.” Vidare anser miljöavdelningen att det torde gå att minimera de negativa 
konsekvenserna genom anpassning av konstruktionen, belysning eller genom 
andra lösningar. 

  

Kommentar 
 Angående den miljötekniska utredningen och saneringsåtgärder så gav 

samhällsbyggnadsförvaltningen ett svar i denna samrådsredogörelse till 
Länsstyrelsen, som delade flera av era synpunkter om markföroreningarna. Se 
kommentar till Länsstyrelsens yttrande. 

I saneringsrapporten ska även en hälsoriskbedömning finnas med. 
Synpunkterna om de kvarstående provtagningarna har lyfts till Sweco och 
kommer att tas om hand under skede 2 av den miljötekniska 
markundersökningen. 

Dagvattenmagasinet ska ligga söder om u-området och ligger därför inte i 
konflikt med de underjordiska ledningarna. Era frågor har lyfts till 
förskoleprojektet som försäkrat planavdelningen om att det projekterade 
dagvattenmagasinets placering stämmer överens med markreservatet för 
underjordiska ledningar.  

Vi välkomnar era synpunkter angående bullernivåer och den föreslagna 
lösningen med bullerskyddsskärm. Samhällsbyggnadsförvaltningens samlade 
bedömning står dock fortsatt kvar i att alternativet utan bullerskyddsskärm 
medför färre negativa konsekvenser än alternativet med bullerskyddsskärm. Det 
är dock viktigt för planavdelningen att lyfta att denna fråga inte avgörs i 
detaljplanen i detta fall, utan under bygglovsprövningen. Efter att bygglov har 
givits för förskoleprojektet kommer ett tekniskt samråd att hållas, där beslut 



 Samrådsredogörelse 

 
11 (18) 

 
 

 

 
 

fattas angående hur eller om en bullerskyddsskärm ska uppföras. Detaljplanen 
ger möjlighet att uppföra bullerskyddsskärm, men det regleras inte i högre grad 
än att det tillåts. Samhällsbyggnadsförvaltningen vill ge utrymme för flexibilitet 
i lösningar på bullerfrågan och vill därför inte kräva bullerskyddsskärm genom 
reglering i detaljplanen. Det kan också vara svårt att villkora 
bullerskyddsskärmar i detaljplaner. Våra kommentarer i planbeskrivningen om 
samhällsbyggnadsförvaltningens samlade bedömning är dock endast 
rådgivande och det slutliga beslutet fattas som sagt i det tekniska samrådet. 

 

12. Socialnämnden 
 Yttrande gällande detaljplan för del av Galgvreten 2:63, Ripans förskola 

Kommunen har tagit fram ett planförslag för del av Galgvreten 2:63, Ripans 
förskola. Förslaget skickas för samråd till berörda myndigheter, fastighetsägare 
och föreningar för att få in synpunkter. 
 
Förslag till beslut 
Socialnämnden beslutar att överlämna yttrandet till 
samhällsbyggnadsförvaltningen.  
 
Synpunkter gällande detaljplan 
Förskolan är en viktig verksamhet där barn spenderar en stor del av sin uppväxt. 
Förskolans byggda miljö har en påverkan på barns utveckling och hälsa och det 
är därför viktigt att miljön är trygg, välfungerande och ändamålsenlig. I 
detaljplanen framgår att utemiljön kommer att utformas med både skogsmiljö 
och lekplats. Vidare kommer huvudbyggnaden att byggas i två våningar. Det 
framgår inte i detaljplanen hur miljön kommer att vara anpassat till barn med 
särskilda behov. Socialnämnden vill lyfta vikten av att både ute- och innemiljön 
tar hänsyn till barn med funktionsnedsättning och deras rätt till aktivt 
deltagande i den sociala gemenskapen.  
 
I detaljplanen framgår att delar av utemiljön överskrider riktvärdet (50 dBA). 
Barn är en särskilt känslig grupp för trafikbuller vilket kan ha negativ inverkan på 
deras inlärning och sömn. Socialnämnden anser därför att det är av vikt att 
bullernivån inte överskrider riktvärdet.  
 
Området är idag planlagt för ändamålet samlings- och föreningslokaler. 
Föreningsliv är viktigt för enskilda men även för samhället och demokratin. I takt 
med att Enköping växer kommer också sannolikt behovet av föreningslokaler 
att öka. Det är därför av vikt att behov av samlings- och föreningslokaler 
tillgodoses och möjliggörs på annat sätt när ändamålet för området ändras. 

  

Kommentar 
 Samhällsbyggnadsförvaltningen ser att era synpunkter är relevanta för 

förskoleprojektet och tas vidare till berörda avdelningar. Vissa synpunkter berör 
dock inte själva detaljplaneprocessen, och därför har 
samhällsbyggnadsförvaltningen inte heller rådighet eller möjlighet att 
tillgodose dessa synpunkter i ert yttrande.  
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Era synpunkter om förskolans och gårdens utformning samt tillgänglighet för 
barn med funktionsnedsättning är framför allt en bygglovsfråga och styrs inte i 
detaljplanen. Det är som sagt relevanta synpunkter, men detaljplaneprocessen 
är inte rätt skede för att kunna påverka detta, då det är miljö- och 
byggnadsnämnden som fattar besluten i dessa frågor medan 
detaljplaneprocessen sker genom kommunstyrelsens plan-, mark- och 
exploateringsutskott. Under bygglovsprocessen kommer dessa frågor att 
omhändertas i ett tillgänglighetsutlåtande.  

Gällande bullerfrågans lösning måste samma fråga om detaljplanens roll kontra 
bygglovsprocessens roll lyftas, för att förtydliga vilken process som tar hand om 
dessa mer detaljerade byggfrågor. Miljöavdelningen, som hade liknande 
synpunkter om trafikbullernivåer i denna samrådsredogörelse, har i denna 
samrådsredogörelse fått ett svar som även är relevant för era synpunkter. Se 
kommentar till miljöavdelningens yttrande. 

Angående dagens planlagda ändamål, samlings- och föreningslokaler, så vill 
samhällsbyggnadsförvaltningen uppmana er att delta i det pågående 
översiktsplanearbetet, där det finns möjlighet att lyfta dessa frågor för att bidra 
till att långsiktigt säkerställa att kommunen kan tillgodose medborgarna med 
ett tillräckligt stort utbud av samlings- och föreningslokaler. Som ni lyfter så 
ligger det både i de enskildas samt kommunens intresse att främja demokrati 
och föreningsliv. I praktiken har inte samlings- eller föreningslokaler funnits 
inom det aktuella planområdet, då förskoleverksamhet bedrivits på platsen i 
över 20 år. Det blir alltså ingen praktisk förändring av ändamålet vid ett 
genomförande av detaljplanen, förutom att möjligheten att upprätta samlings- 
och föreningslokaler försvinner. Era synpunkter kommer att föras vidare till vår 
översiktsplaneenhet.  

 

13. Funktionsrätt Enköping 
 Funktionsrätt Enköping, FRE – ett samarbetsorgan för 15 

funktionsrättsföreningar i Enköping - vill härmed lämna följande synpunkter 
på detaljplanen för Ripans förskola, Galgvreten 2:63 
 
Konventionen om rättigheter för personer med funktionsnedsättning gäller i 
Sverige sedan drygt 10 år och bildar basen för Funktionsrätt Enköpings 
arbete med tillgänglighet och delaktighet i samhället. ETT SAMHÄLLE FÖR 
ALLA.  
Enköpings kommun har ställt sig bakom konventionen och det skapar 
förutsättningar för att all planering och byggnation skall vila på de 
grunderna.  
Tillgänglighet är en nödvändig förutsättning för att personer med 
funktionsnedsättning ska kunna leva oberoende och delta fullt ut och 
jämlikt i samhället. Hela planen måste bygga på alla människors lika värde 
och att det planerade området skall kunna vara tillgängligt för alla som väljer 
att vistas där. FRE vill framhålla att det är viktigt att ta till vara den kunskap 
och erfarenhet som finns i FRE och bland deras medlemmar kring 
tillgänglighet.  
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FRE efterfrågar i det fortsatta arbetet en konsekvensanalys utifrån 
Konventionen om rättigheter för personer med funktionsnedsättning.  
 
Parkering  
I planen finns en redogörelse för möjligheterna att parkera vid förskolan för 
cyklar och bilar. Det finns ingen angivelse om var och hur parkeringar för 
elrullstolar/mopeder för personal, förskolebarn och vårdnadshavare skall 
ske. Elrullstolar/mopeder behöver dessutom garage för förvaring och 
möjlighet att ladda elrullstolen/mopeden. 

 
Störningar  
FRE noterar att riktlinjerna för buller på skolgårdar inte helt uppfyller kravet, 
men ställer sig bakom Samhällsbyggnadsförvaltningens samlade 
bedömning kring bullerstörningar och vill följa frågan hur det löses inom 
ramen för projekteringen av förskolan. 

  

Kommentar 
 Era synpunkter är relevanta för förskoleprojektet och har lyfts till 

fastighetskontoret som ansvarar för byggnationen av förskolan. Förvaring av 
elrullstolar och mopeder är något som sköts inom bygglovsprocessen snarare 
än inom detaljplaneprocessens ramar. Detta kommer att tas om hand under 
bygglovsprocessen där en tillgänglighetsutredning kommer att utföras. I 
tillgänglighetsutlåtandet ska svar på dessa frågor framföras.  

 
Sakägare eller motsvarande 
 
14. Peter Lindskog 
 Anmärkningar på planen  

Anmärkningar på planen utan någon inbördes prioritering.  
Allmänt:  
- På flera platser i planen är skrivningen formulerad som att det bedrivs 
förskoleverksamhet av kommunen i Ripans förskola och därigenom är det en 
ringa förändring med den nya förskolan. Detta är felaktigt! Det bedrivs ingen 
förskoleverksamhet i Ripans förskola. Att Enköpingskommun tidigare har 
bedrivit förskoleverksamhet där i strid mot gällande detaljplan har ingen 
betydelse för förslaget att ändra detaljplanen till att tillåta förskoleverksamhet 
där i framtiden. Det gör att argument och motiv med sådan koppling inte är 
relevanta.  
- Skolverksamheten som bedriv av Robinsson på Galgvreten 2:90 bör vara i strid 
med gällande detaljplan på samma sätt som Enköpingskommuns tidigare 
förskoleverksamhet. Förslaget på ändring av detaljplanen borde rimligtvis 
därför omfatta även Galgvreten 2:90. Att tillåta verksamhet i strid med gällande 
detaljplan är knappast i enlighet med Enköpingskommuns policy? Genom att 
även omfatta Galgvreten 2:90 i ändringen av detaljplanen skulle också analyser 
och bedömningar av påverkan genomföras på ett fullödigt sätt.  
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Specifikt:  
- Sidan 13 Naturmiljö, ”tät blandskog”, Att benämna naturområdet som tät 
blandskog är i nuläget tveksamt på grund av den gallring av granar som sker på 
grund av angrepp av granbarkborre. I snar framtid kommer det inte finnas 
några granar kvar och därtill kommer det inte finnas någon tät blandskog kvar 
om som skärmar av förskolan. Även om det kommer anläggas ny skogsmark i 
nordöstra området finns det behov av att analysera påverkan på 
grannfastigheter i övriga väderstreck med en gles eller borttagen skog. 
Trafikbullerutredningen påpekar också att ”En förutsättning för att de 
beräknade ljudnivåerna ska stämma i framtiden är därmed att skogen, 
alternativt motsvarig vegetation, står kvar.”  
- Sidan 13 Gatunät, gång, cykel- och mopedtrafik, utfarter, Sidan 14 
Generellt gatubuller, Sidan 18 Trafik, På den föreslagna förskolan ska upp till 
160 barn lämnas och hämtas varje dag, även helger och kvällar (dygnet runt 
verksamhet), till det kommer alla anställda som ska till och från jobbet samt 
varutransporter och samhällsservice som tex sophämtning. Detta är en ökning 
från noll (0) av trafiken i dagsläget. Detta är en stor förändring och en 
miljökonsekvensbeskrivnings inte behöver upprättas enligt miljöbalken 6 kap 
11 § är knappast inte lagstiftarens mening, relaterat till övrig lagtext i  
miljöbalken. Eller för den del att det inte trafikbullret skulle öka mot nuvarande 
nivåer verkar osannolikt. Därutöver måste trafikbestämmelserna på Ripgatan 
ses över och förändras till att det blir en trafiksäker och framkomlig trafikmiljö 
med den kraftigt ökande trafiken som förestår.  
- Sidan 14 Parkering, BTA för den planerade förskolan blir cirka 16 (2*1000m2) 
till det ska läggas BTA för Galgvreten 2:90 samt allmän parkering för besökare 
till naturområdet Galgvreten. Att då ett tjugotal parkeringar ska räcka till det 
verkar osannolikt. KS2018-134 Parkeringsnorm Enköpings kommun är tydlig 
med att ”plats för att hämta och lämna ska också säkerställas utöver 
parkeringstalen” hur stor denna plats ska vara för både den planerade förskolan 
och befintliga skolan framgår inte och behöver förtydligas.  
- Sidan 14 Generellt gatubuller, Med de värdena som anges hamnar nivå för 
buller från vägtrafik på 54dBa enligt tabellen i ”Hur mycket bullrar vägtrafiken?” 
vilket är över angivet gränsvärde på 50dBa för uteplats.  

  

Kommentar 
 Efter en granskning av dina synpunkter har planhandlingarna korrigerats med 

vissa ändringar och tillägg. Som du nämner så fanns det formuleringar på vissa 
ställen i planbeskrivningen som kunde uppfattas som missvisande, angående 
att förskoleverksamhet skulle bedrivas på platsen i dagsläget. Lokalerna är 
utrymda och förskoleverksamheten bedrivs för tillfället i andra lokaler. Inför 
granskningsskedet har planbeskrivningen korrigerats. 
Samhällsbyggnadsförvaltningen ser dock att det är relevant att nämna den 
verksamhet som bedrivits på platsen i många år för att förstå kontexten av den 
nya detaljplanen. Även benämningen ”tät blandskog” har ändrats. 

Förskoleverksamheten har bedrivits på platsen med ett giltigt bygglov under 
många år. På samma sätt har skolverksamheten på Robinson Svedia ett giltigt 
bygglov. Ett givet permanent bygglov är juridiskt bindande, oavsett om 
Länsstyrelsen utifrån dagens regelverk bedömer att nya bygglov för 
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skolverksamhet inte längre ryms inom ändamålsbestämmelsen C, samlings- och 
föreningslokaler, vilket den gällande detaljplanen anger för platsen. De 
befintliga verksamheterna är alltså inte i strid med den gällande detaljplanen, 
men för att ett nytt bygglov ska vara giltigt enligt Länsstyrelsen behöver 
ändamålsbestämmelsen i detaljplanen ändras. Kommunen har ingen juridisk 
rätt att avhysa verksamheter från platsen om ett giltigt bygglov finns.  

Gällande Robinson Svedia och att deras fastighet Galgvreten 2:90 inte tas med i 
den nya detaljplanen så är kommunens uppdrag från politikerna i plan-, mark- 
och exploateringsutskottet endast att möjliggöra förskoleverksamhet för Ripans 
förskola. Det ingår inte i detaljplanens uppdrag att ta med övriga fastigheter i 
den nya planläggningen. Robinson Svedia har ett permanent giltigt bygglov 
från 2009, och skulle fastighetsägaren vilja bygga något på deras mark som inte 
tillåts enligt detaljplanen så har de möjligheten att ansöka om planbesked från 
kommunen för att ta fram en ny detaljplan. Då är kommunstyrelsens plan-, 
mark- och exploateringsutskott skyldiga att ta ställning till om en ny 
planläggning för marken är lämplig att pröva. 

För att säkerställa att vår bedömning om det genererade trafikbullret inte var 
felaktigt så har Efterklang AB på uppdrag från kommunen efter samrådet tagit 
fram en ny trafikbullerutredning. Resultatet av trafikbullerutredningen finns 
återgivet i den nya planbeskrivningen i granskningsförslaget. Utredningen i sin 
helhet finns tillgänglig på vår hemsida Enköping växer, under ärendet 
”Detaljplan för Ripans förskola”. Sammanfattningsvis så visar utredningen att 
trafikbullernivåerna inte kommer att överskrida riktvärdena för uteplatser eller 
bostadsfasader. Trafikbullerutredningen tog även hänsyn till ett scenario då 
delar av skogen avverkats till följd av granbarkborre. Skillnaden i 
trafikbullernivåer var cirka 1 dBA ekvivalent ljudnivå, vilket inte heller medför att 
riktvärdena överskrids.  

Kommunens park- och naturenhet har efter samrådet gjort platsbesök i den 
aktuella skogen runtom Ripans förskola. Deras uppskattning är att andelen 
granar utgör cirka 30 procent av beståndet i blandskogen. Det finns luckor i 
skogen där granar som angripits av granbarkborre har avverkats, och 
kommunen bedömer att det finns en risk att fler granar kommer att behöva tas 
ner, till följd av angrepp från granbarkborre. Däremot bedöms inte 
granbarkborren utgöra något hot mot skogen som bullerdämpande barriär. 
Norr om Ripans förskola, mot E18, utgörs beståndet främst av tall. Skogens östra 
delar, som har högre andel gran, kan som sagt ge en marginell bullerdämpande 
effekt, men inte till den grad att riktvärdena överskrids i ett scenario då skogen 
delvis eller helt avverkats. Skogen kommer fortfarande att vara kvar i stora delar, 
både inom förskolegården och utanför. Den kan komma att glesas utom 
granbarkborren angriper alla granar, men resterande träd som tall och björk 
kommer att stå kvar.  Den slutliga prövningen av lösning för bullerfrågorna görs 
inom bygglovsprocessen. Detaljplanen möjliggör bullerskyddsskärm men 
kräver det inte, för att ge flexibilitet av lösningar för trafikbullerfrågan inför 
bygglovsprocessen. 

Gällande betydande miljöpåverkan så bedömde kommunen att detaljplanen 
inte medför en sådan betydande miljöpåverkan som avses i 6 kap. 3 § 
Miljöbalken. Länsstyrelsen har tagit del av vår undersökning om betydande 
miljöpåverkan samt vårt ställningstagande i frågan. Länsstyrelsen har under 

https://vaxer.enkoping.se/detaljplaner-i-enkoping.html
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samrådet meddelat att de instämmer i kommunens bedömning. Deras 
fullständiga yttrande finns i denna samrådsredogörelse. 
Samhällsbyggnadsförvaltningen instämmer i att denna detaljplan, på samma 
sätt som de flesta detaljplaner, medför en miljöpåverkan. Däremot är det varken 
kommunens eller Länsstyrelsens uppfattning att denna miljöpåverkan är 
”betydande” enligt lagstiftarens mening.  

Antalet planerade parkeringsplatser är 24 stycken. Dessa parkeringar är avsedda 
för både skol- och förskoleverksamheten på Robinson Svedia samt Ripans 
förskola. Antalet parkeringsplatser är förankrat med samtliga verksamheter 
samt med kommunens parkeringspolicy, och tillgodoser både personalens 
parkeringsbehov samt behovet av hämtning och lämning av barn på skolan och 
förskolan. 

 
15. Joel Svahn 
 Hej 

 
Här kommer en synpunkt angående förskolebygget! 
 
Jag har sett och hört att det florerar hackspettar i området vilka är fridlysta, 
förmodligen är det av arten Större hackspett. 
 
Önskar få klarhet hur dem kommer klara sig i och med den förändring 
detaljplanen skvallrar om? 
 
Förmodar också att den häckar i absoluta närområdet, då det hörs ett speciellt 
läte från ett specifikt träd kring våren. 

  

Kommentar 
 Kommunens park- och naturenhet har gjort platsbesök i skogen under mars 

månad 2023, bland annat för att undersöka förekomsten av fågelarter inom 
planområdet samt för att studera granar som angripits av granbarkborre.  

Deras bedömning är att det med största sannolikhet rör sig om arten större 
hackspett. Det är den vanligaste hackspettsarten i Sverige och allmänt 
förekommande i skogsmiljöer samt mindre skogsområden i stadsmiljö. Det 
stämmer att den är fridlyst enligt 4§ Artskyddsförordningen. Denna fridlysning 
gäller alla vilda fåglar, men fridlysningen gäller dock inte på individnivå för 
allmänt förekommande fågelarter. Arten räknas som vilt, vilket innebär att den 
är fredad men kan vara jaktbar enligt jaktförordningen eller jaktlagen. Enligt 
Artdatabankens rödlistning för 2020 klassas arten större hackspett som 
livskraftig. Den fridlysning som gäller för arten enligt artskyddsförordningen ger 
inget juridiskt skydd för artens livsmiljöer och ett genomförande av 
detaljplanen bedöms inte kunna påverkas av förekomsten av större hackspett 
inom planområdet. 

Park- och naturenheten observerade inga hackspettar under deras platsbesök 
men de bedömer att arten troligtvis rör sig i området för att det finns cirka 10–
20 döda eller döende granar i området, till följd av angrepp från granbarkborre. 
Större hackspett letar sannolikt efter föda under barken på granarna. 
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Hackspettars boträd kan användas under flera år och då hackas ett nytt bohål ut 
inför varje häckningssäsong. Det utpekade boträdet från bilderna ni skickade via 
epost in ligger inte på kommunens mark, utan på mark som ägs av en 
bostadsrättsförening. Ripgatan kommer inte att breddas vid ett genomförande 
av detaljplanen.  

I gällande detaljplan (stadsplan 137) är en större del av skogsmarken planlagd 
som kvartersmark även om den byggrätten inte har utnyttjats. I ny detaljplan 
planläggs delar av den tidigare kvartersmarken som naturmark. Den nya 
detaljplanen möjliggör ingen större exploatering än vad som redan tillåts i 
gällande detaljplan. Den nya detaljplanen är striktare reglerad med en mindre 
byggrätt, mer prick- och korsmark samt mer naturmark än i gällande detaljplan, 
Stadsplan 137. Kommunens fastighetskontor ansvarar över själva 
förskoleprojektet med byggnation av den nya förskolan och förskolegården.  

 
16. Johan Lövgren 
 Synpunkter på planförslag Galgvreten 2:63, Ripans förskola: 

 
När gång- och cykelväg ordnas på Ripgatans södra sida, skild från vägen med 
stödklossar uppstår fråga kring bilparkering längs Ripgatan. 
 
1. Kommer det att tillåtas parkering längs ripgatans norra sida? 
 
2. Om ja: Gatan blir då väldigt smal. 
 
3. Om nej: hur förhindra att folk parkerar på gräsytan mellan Ripgatan och 
husen 2–6 och 24–28? 

  

Kommentar 
 Kommunens trafik- och mobilitetsenhet, som ansvarar för kommunens 

trafikfrågor, har meddelat att de planerar införa förbud mot gatuparkering längs 
Ripgatan. Det är inte aktuellt att bredda vägen, och då GCM-lösningen tillämpas 
blir det för smalt för att tillåta parkering längs Ripgatan. Trafik- och 
mobilitetsenheten bedömer att det inte finns ett behov av gatuparkeringar på 
Ripgatan, eftersom de boende i närområdet har tillgång till parkeringar på sina 
fastigheter och för skol- och förskoleverksamheter kommer parkeringar att 
finnas för personal samt för hämtning och lämning av barn. 
Samhällsbyggnadsförvaltningens samlade bedömning är att ett förbud mot 
gatuparkering på Ripgatan är önskvärt och skulle bidra till en förbättrad 
trafiksituation då framkomligheten och trafiksäkerheten ökar. Detta är dock inte 
något som styrs genom detaljplanen, utan en parallell process från trafik- och 
mobilitetsenheten som sker i samråd med planavdelningen. 

Parkering på gräsytorna längs Ripgatan framför husen 2–6 och 24–28 är en 
överträdelse som kan anmälas till parkeringsvakt. Om man parkerar på 
gräsmattor får man parkeringsanmärkningen ”parkering på terräng” och 
bötfälls.  
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17. Estea AB 
 Vi äger fastigheten Galgvreten 2:90 (Ripgatan 32) som ligger bredvid Galgvreten 

2:63 där ni driver ny detaljplan. 
 
Vi har två synpunkt, och det är vi önskar att omfattas av den nya detaljplanen 
för att vi hyr ut vår fastighet till förskoleverksamhet idag, Robinson Svedia. I 
gällande plan framgår område för samlingslokaler.  Vi önskar även att få med ett 
B (bostäder) i detaljplanen utifall behovet förändras framöver. 

  

Kommentar 
 Era synpunkter har granskats gemensamt och planavdelningen är överens om 

att era önskemål inte kan tillgodoses på sättet ni önskar. Det uppdrag som 
beslutsfattarna i kommunstyrelsens plan-, mark- och exploateringsutskott har 
givit samhällsbyggnadsförvaltningen inrymmer inte att genomföra de 
förändringar som ni nämner i ert yttrande. Samhällsbyggnadsförvaltningen 
anser inte heller att det är lämpligt att utöka planområdet på detta sätt mellan 
detaljplanens samrådsskede och granskningsskede – oavsett om 
bostadsändamål läggs till på er fastighet eller inte. Det är för sent i 
planprocessen för att ändra eller utöka detaljplanens syfte och omfattning. I 
planuppdraget från PLEX-utskottet (2022-12-15 114 §) ingår inte heller 
uppdraget att möjliggöra bostäder. Rent praktiskt skulle det innebära en mer 
komplicerad fråga med en annan typ av markanvändning, då det ställer andra 
krav på bland annat utemiljöer.  

För att era önskemål om ett ändrat ändamål för marken ska prövas, så kan ni 
ansöka om planbesked. Ni hittar blanketten på vår hemsida: Detaljplaner i 
Enköping – Enköpings kommun (enkoping.se). Samhällsbyggnadsförvaltningen 
kommer då att pröva lämpligheten av ändringen i er ansökan och lägga fram ett 
förslag till besked till kommunstyrelsens plan-, mark- och exploateringsutskott. 
Därefter fattar politikerna beslut om en ny detaljplaneprocess ska påbörjas eller 
inte. Kommunen diskuterar gärna frågan med er innan en eventuell ansökan om 
planbesked.  

 
 
Enköping  
2023-04-13  

  

Patrik Holm Martin Eriksson 

Planchef  Planarkitekt 
 

https://vaxer.enkoping.se/detaljplaner-i-enkoping.html
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Detaljplan för del av Galgvreten 2:63, Ripans förskola  

KS2022/927 
 

Enköpings kommun  
Standardförfarande 
 

UTLÅTANDE 
 
Kommunstyrelsens plan-, mark- och exploateringsutskott beslutade vid sammanträde 2022-
12-15 § 114 att sända rubricerad detaljplan för samråd. Detaljplanen har varit utsänd för 
samråd under tiden 2023-02-15 – 2023-03-17 (4 veckor). Inkomna yttranden från 
samrådsskedet finns sammanfattade och kommenterade i samrådsredogörelsen. Planen 
reviderades efter samrådet och skickades ut för 2 veckors granskning under tiden 2023-04-25 
till 2023-05-09. 

Under granskningen har 11 yttranden inkommit till kommunen varav 7 utan erinran. 

Inkomna yttranden från granskningen samt även sammanfattning från samrådet har 
sammanställts i detta utlåtande. Nedan förtecknas inkomna synpunkter, 
samhällsbyggnadsförvaltningens eventuella kommentarer redovisas i kursiv stil. Yttranden i 
sin helhet finns tillgängliga på planavdelningen. 

 
 Myndigheter, organisationer m.fl. Anmärkning 

samråd 
Anmärkning 
granskning 

Kvarstående 
synpunkter 

1.  Länsstyrelsen i Uppsala län Synpunkter Ingen erinran Nej 
2.  Lantmäteriet Synpunkter Ingen erinran Nej 
- Skanova (Telia Company) AB Ingen erinran - Nej 
- Miljö- och byggnadsförvaltningen - 

Byggavdelningen 
Synpunkter - Nej 

- PostNord Sverige AB Ingen erinran - Nej 
3.  VafabMiljö Ingen erinran Ingen erinran Nej 
4.  E.ON Energidistribution AB Upplysning Ingen erinran Nej 
- Räddningstjänsten Ingen erinran - Nej 
5.  Miljö- och byggnadsförvaltningen - 

Miljöavdelningen 
Synpunkter Synpunkter Ja 

6.  Socialnämnden Synpunkter Ingen erinran Nej 
- Funktionsrätt Enköping Synpunkter - Nej 
7.  Lidén Data Gruppen (Lidero Network 

AB) 
- Upplysning Nej 

8.  Vattenfall Eldistribution AB - Ingen erinran Nej 
9.  Utbildnings- och 

arbetsmarknadsnämnden 
Ingen erinran Ingen erinran Nej 
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 Sakägare eller motsvarande Anmärkning 
samråd 

Anmärkning 
granskning 

Kvarstående 
synpunkter 

10.  Peter Lindskog Synpunkter Synpunkter Ja 
- Joel Svahn Frågor/Synpunkter - Nej 
- Johan Lövgren Frågor/Synpunkter - Nej 
- Estea AB Synpunkter - Nej 

11.  Joel Holmsten - Synpunkter Ja 
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SAMMANFATTNING AV SAMRÅDSSKEDET 

”Under samrådet har flera yttranden inkommit med synpunkter från kommunala och 
statliga remissinstanser, samt organisationer, föreningar och sakägare. Synpunkterna har 
främst handlat om trafikbuller – dels om det genererade trafikbullret och dels om 
trafikbullret mot förskolan från E18 – samt om markföroreningarna som påträffades i den 
miljötekniska markundersökningens första skede. Det har även lyfts frågor om parkeringar, 
skogspartier som angripits av granbarkborre, hackspettar i området, och om att skolan 
Robinson Svedia inte lagts till i planområdet för detaljplanen. Flera av remissinstansernas 
yttranden var av mer redaktionell karaktär och har motiverat mindre korrigeringar i 
planbeskrivningen och plankartan. Samhällsbyggnadsförvaltningens svar på samtliga 
yttranden går att hitta i detta dokument.  
 
Här följer en sammanfattning av de revideringar som föranletts av synpunkter och frågor 
som inkommit under samrådstiden. 
 
Länsstyrelsen och miljöavdelningen delar uppfattningen om att markföroreningarna och 
saneringsåtgärder måste utredas vidare. För att säkerställa att markföroreningarna åtgärdas, 
läggs därför en planbestämmelse till enligt 4 kap. 14 § PBL. Planbestämmelsen lyder: 
”Startbesked får inte ges för nybyggnad förrän markföroreningar avhjälpts.” Detta innebär 
att ingen nybyggnation får ske innan marken sanerats. En mer detaljerad beskrivning av det 
villkorade startbeskedet läggs till i planbeskrivningen under avsnittet ”Planförslaget”. 
 
Frågor om det genererade trafikbullret på Ripgatan till följd av ökad hämtning/lämning har 
föranlett att en ny bullerutredning har utförts av Sweco på Ripgatan. Vår bedömning var att 
trafikbullernivåerna inte kunde anses överskrida riktvärdena för uteplatser. För att 
säkerställa att vår bedömning var korrekt och för att tillgodose sakägares önskan om ett 
bättre underlag gjordes en ny trafikbullerutredning. Denna visade att riktvärdena för 
trafikbullernivåer vid uteplatser inte överskrids.  
 
Utifrån byggavdelningens synpunkter om planbestämmelsen för korsmark och definitionen 
av komplementbyggnad, ersätts ordet ”komplementbyggnad” med ”uthus”.  
 
Mindre korrigeringar av användningsgränser och egenskapsgränser i plankartan korrigeras, 
t.ex. gränsen mellan natur och kvartersmark, som flyttas cirka 2 meter österut för att 
överensstämma med förskoleprojektets planerade skolgård. Även den planlagda GC-vägen i 
västra planområdet smalnas av 1 meter i bredd i den sydligaste delen, för att få plats med 
den planerade vändplanen, som är dimensionerad efter leveranser och sopbil till förskolan. 
Dessa revideringar har inte skett utifrån inkomna synpunkter under samrådet, utan från 
parallella dialoger med olika inblandade aktörer inom förskoleprojektet.  
 
Även korrigeringar av stycken i planbeskrivningen har gjorts utifrån inkomna synpunkter, 
bland annat angående beskrivning av naturmiljö, trafikbuller, gällande detaljplan, 
gatuparkering mm.” 
 
Daterat 2023-04-13 
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SAMMANFATTNING AV GRANSKNINGSSKEDET OCH FÖRSLAG TILL 
VIDARE HANDLÄGGNING 

Under granskningen inkom fyra yttranden med synpunkter, upplysningar och frågor. 
Resterande yttranden var utan erinran. De inkomna yttrandena har föranlett ett antal tillägg i 
planbeskrivningen angående markföroreningar, trafikbuller, dagvattenhantering och 
fiberledningar, men inga ändringar av planbestämmelser eller något annat i plankartan har 
gjorts.  

Efter genomförd granskning har den miljötekniska markundersökningens andra skede utförts. 
En saneringsanmälan har upprättats och därefter godkänts av miljö- och byggnadsnämnden 
som är tillsynsmyndighet. Mer information om innehållet i rapporten och planer för åtgärder 
finns i den reviderade planbeskrivningen, där flera tillägg gjorts angående markföroreningar 
under avsnitten Befintliga förhållanden samt Planförslaget. 

I och med att den gamla förskolebyggnaden rivits efter genomförd granskning, har flera 
redaktionella ändringar gjorts i planbeskrivningen för att innehållet ska spegla de nuvarande 
förhållandena på platsen. 

I övrigt har inga ändringar tillkommit.   
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INKOMNA YTTRANDEN UNDER GRANSKNINGEN 

 

Myndigheter, organisationer m.fl. 
 
1. Länsstyrelsen i Uppsala län 
 Detaljplanen har överlämnats till Länsstyrelsen för granskning i enlighet med 5 

kap. 20 § plan- och bygglagen (2010:900), PBL. Detaljplanen handläggs med 
standardförfarande.  

Länsstyrelsens synpunkter i samrådsskedet framgår av yttrande dnr 402-1251-
2023, daterat den 20 mars 2023.  

Frågor som bevakas av Länsstyrelsen enligt 11 kap 10 § PBL  

Länsstyrelsen har inga synpunkter utifrån de frågor som bevakas enligt 11 kap 
10 § PBL. 

 
2. Lantmäteriet 
 Vid genomgång av planförslagets handlingar (daterade 2023-05-03) har 

följande noterats:  
Lantmäteriet har inga synpunkter på planförslaget. 

 
3. VafabMiljö 
 VafabMiljö har tagit del av rubricerat ärende och har inga ytterligare synpunkter 

på planförslaget. 

 
4. E.ON Energidistribution AB 
 E.ON Energidistribution AB (E.ON) har tagit del av inkomna handlingar i ovan 

rubricerat ärende och har inga ytterligare synpunkter.   

 
5. Miljö- och byggnadsförvaltningen - Miljöavdelningen 
 Yttrande – granskningshandlingar planförslag Galgvreten 2:63 

Samhällsbyggnadsförvaltningen, genom planavdelningen, har den 20 april 
2023 kommit in med en remiss till miljöavdelningen gällande 
granskningshandlingar tillhörande detaljplan för Galgvreten 2:63 i Enköpings 
kommun. Synpunkter från miljöavdelningens miljöskyddsgrupp och 
hälsoskyddsgrupp finns sammanställda nedan. 

Miljöavdelningen har följande synpunkter och medskick: 
Omhändertagande dagvatten: Miljöavdelningen har delvis fått återkoppling på 
dess frågor om hur det säkerställs att dagvatten kommer att omhändertas. 
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Återkopplingen var att dagvattenanläggningen kommer att ligga söder om u-
området. 

Miljöavdelningen noterar att området söder om u-området har 
egenskapsbestämmelsen Marken får endast förses med uthus. Området söder 
om u-området är även placerat där berg finns, enligt jordartskartan. 
Miljöavdelningen saknar en mer detaljerad beskrivning av möjlig 
dagvattenhantering samt resonemang kring de i dagvattenutredningen 
föreslagna lösningarna i relation till den angivna placeringen av 
dagvattenanläggningen (berg och egenskapsbestämmelse) i 
granskningshandlingarna. 

Miljöavdelningen har inte tagit del av utredningen "Projekteringsunderlag för 
grundläggning samt dagvattenmagasin", utförd av AFRY AB, 2022-05-18, som 
nämns på sidan 26 under rubriken Tekniska frågor, tekniska utredningar. Det är 
möjligt att beskrivning och resonemang finns i denna. 

Föroreningar och naturligt förhöjda halter: Miljöavdelningen bedömer fortsatt 
att föroreningssituationen inte är helt utredd och att det är fördelaktigt att 
antagande av detaljplan avvaktar resultat av undersökning i skede 2. Utifrån 
resultatet kan åtgärdsalternativ bedömas och kostnad för alternativen 
uppskattas. 

Miljöavdelningen ser positivt på att en planbestämmelse används för att 
omhänderta föroreningarna men ser inte att planbestämmelsen kan svara på 
behov av åtgärder, alternativa åtgärder samt resonemang kring kostnader för 
saneringsåtgärder. 

Miljöavdelningen har vidare en kommentar kring svaret i samrådsredogörelsen, 
om att en hälsoriskbedömning ska finnas med i saneringsrapporten. En 
riskbedömning kring hälsa och miljö ska finnas med redan i rapporten för den 
miljötekniska markundersökningen som genomförs inom skede 2. Att 
bedömningen kommer med vid saneringsrapporten (slutrapporten för 
saneringen) är för sent i processen. En bedömning kring risk i relation till 
föreslagen saneringsmetod kan med fördel inkluderas i anmälan om 
efterbehandling (sanering) till tillsynsmyndigheten. Om verksamhetsutövaren 
för saneringen önskar lämna kvar föroreningar i mark brukar 
tillsynsmyndigheten behöva få in en motivering utifrån risk för människors hälsa 
och miljö. Detta omhändertas i ett senare steg utanför planprocessen. 

Buller: Miljöavdelningen anser att frågan om bullerskärm bör utredas mer. De 
anledningar som anges för att inte sätta upp en bullerskärm, såsom att området 
tidigare haft problem med tillhåll och att det skulle hindra barnen från att vistas 
i skogsområdet skulle eventuellt kunna lösas med en genomskinlig bullerskärm 
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och en dörr för passage. En annan anledning som anges är att om 
bullerskärmen sätts upp på ett felaktigt sätt så kan den ge ljudreflektioner till 
skolgården intill. Detta bör inte vara en anledning till att inte göra en 
bullerdämpande åtgärd, men är en viktig aspekt att ta med inför planeringen av 
en bullerskärm så att ljudreflektioner undviks eller minimeras. 

  

Kommentar 
 Efter upplysning har miljöavdelningen omgående fått ta del av det 

projekteringsunderlag som efterfrågats. Det svarar på flera av synpunkterna om 
dagvatten. En översiktlig beskrivning av projekteringsunderlaget har efter 
genomförd granskning lagts till i planbeskrivningen.  

Dagvattenutredningen landar i att dagvattenfrågorna även kan lösas med andra 
åtgärder än dagvattenmagasin, t.ex. torrdamm och/eller växtbäddar. 
Detaljplanens syfte är inte att besluta om vilken specifik lösning som ska 
användas, då detta är lämpligare att slutligt fastställa under bygglovsskedet. 
Detaljplanen visar däremot att frågan om hantering av dagvatten går att lösa 
genom flera olika åtgärder, där den planerade åtgärden är ett underjordiskt 
dagvattenmagasin i den södra delen av planområdet.  

Efter granskningen har skede 2 av den miljötekniska markundersökningen 
utförts och tillägg har gjorts i planbeskrivningen under avsnitten Befintliga 
förhållanden och Planförslaget. I planbeskrivningen redogörs översiktligt för 
innehållet i utredningen och förslag till åtgärd presenteras. Fortsatt dialog sker 
mellan fastighetsavdelningen och miljö- och byggnadsnämnden under 
förskoleprojektets gång angående saneringen.  

Länsstyrelsen har meddelat att de godkänner tillägget av planbestämmelsen för 
villkorat startbesked, och har inga synpunkter i sitt granskningsyttrande. 
Planavdelningens bedömning är att frågan om planbestämmelsen är tillräckligt 
utredd i detaljplaneskedet, eftersom utförandet sker under förskoleprojektets 
genomförande efter att detaljplanen har antagits. Boverkets 
planbestämmelsekatalog anger att dessa villkorsbestämmelser ska vara 
standardiserade och formulerade på detta sätt när det gäller avhjälpning av 
markföroreningar (med stöd i 4 kap. 14§ PBL). Därför har planbestämmelsens 
formulering inte ändrats efter granskningen. Däremot har tillägg gjorts i 
planbeskrivningen för att förtydliga vilka markföroreningar det gäller och vilka 
åtgärder som kan bli aktuella. Planbeskrivningar skall användas vid tolkning av 
bestämmelser i plankartor. I planbeskrivningens tillägg framgår det vad som ska 
saneras och översiktligt om hur saneringen planeras utföras. 

Formuleringen ”hälsoriskbedömning” i saneringsrapporten var en felskrivning. 
Planavdelningen har i efterhand rett ut detta misstag med miljöavdelningen 
och förklarat vad som egentligen avses. 

Samhällsbyggnadsförvaltningens ståndpunkt i bullerfrågan är fortsatt att 
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förorda en lösning utan bullerskyddsskärm, men om man slutligen landar i att 
det finns det ett behov av en sådan åtgärd så går det att genomföra utan att det 
strider mot detaljplanen. Detta beslutas i det tekniska samrådet under 
bygglovsskedet. Planavdelningen uppskattar rekommendationerna om 
utformningen av en sådan bullerskyddsskärm och inspelen om ljudreflektioner. 
Skrivelsen i planbeskrivningen har förtydligats gällande bullerskyddsskärmen 
och samhällsbyggnadsförvaltningens bedömning.  

 

6. Socialnämnden 
 Yttrande gällande detaljplan för del av Galgvreten 2:63, Ripans förskola 

Kommunen har tagit fram ett planförslag för del av fastigheten Galgvreten 2:63, 
Ripans förskola. Revideringar av planförslag har gjorts efter remissförfarande 
och skickas åter ut för granskning till berörda. 
 
Förslag till beslut 
Socialnämnden beslutar att överlämna yttrandet till 
samhällsbyggnadsförvaltningen. 
 
Synpunkter 
De synpunkter som Socialnämnden lämnat har bemötts i sammanställd 
samrådsredogörelse och kommer tas vidare till berörda avdelningar. Det finns 
inga ytterligare synpunkter på den reviderade detaljplanen. 
 

7.  Lidén Data Gruppen (Lidero Network AB) 
 Jag vill påminna om att vi har kanalisation och fiber i området, som kommer bli 

berörda av detta. 
Ser ingen notering om detta i underlaget. 
Fibern förser idag Robinson Svedia, befintliga förskolan och Ripgatan 2–28. 
Fibern måste hanteras korrekt och tas med i beräkningen för områdets 
ombyggnad. 
 

Kommentar 
 Utifrån informationen i ert yttrande har planbeskrivningen korrigerats. Ett nytt 

stycke har lagts till under avsnittet ”befintliga förhållanden” som redogör för 
vilka ledningar som finns inom planområdet samt att dessa måste hanteras vid 
ett genomförande av detaljplanen. Flytt av ledningar i samband med 
förskoleprojektet bekostas av byggherren.  

 

8.  Vattenfall Eldistribution AB 
 Vattenfall Eldistribution AB har ingen elnätanläggning inom område för aktuell 

detaljplan eller inom dess direkta närområde som berörs och har därmed inget 
att erinra i rubricerat ärende. 

  

9.  Utbildnings- och arbetsmarknadsnämnden 
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 Beslut 
Utbildnings- och arbetsmarknadsnämnden har inget att erinra mot förslaget.  
Beslutet tas med stöd av punkt 1.4 i Utbildnings- och arbetsmarknadsnämndens 
delegationsordning.  

 

Sakägare eller motsvarande 
 
10. Peter Lindskog 
 Betydligt bättre än första utgåvan även om det fortfarande finns underton av att 

anpassa skrivningar till att passa kommunens förslag på bygglov istället för att 
förutsättningslöst ange villkor för bygglov utöver krav på sanering av förorenad 
mark. Det är beklagligt att det inte anges krav för framkomlighet på Ripgatan på 
liknande sätt för att få startbesked utan att det endast lämnas åt Trafik- och 
mobilitetsenheten att genomföra det när det möjligen passar. 

  

Kommentar 
 Planavdelningen ser positivt på att granskningsförslaget till detaljplanen 

uppfattas som mer tillfredsställande än samrådsförslaget. Avsikten med 
detaljplanearbetet har dock inte varit att anpassa skrivningarna i 
planbeskrivningen efter bygglovsförslaget, utan att pröva lämpligheten av ett 
ändrat ändamål för marken. Samhällsbyggnadsförvaltningens samlade 
bedömning är att en ändrad markanvändning enligt förslaget vore lämplig för 
den aktuella platsen på Galgvreten 2:63 utifrån flera aspekter i 
samhällsplaneringen. Planavdelningen tar med sig frågan om hur detta kan 
förbättras för att i framtiden inte ge samma intryck i planhandlingar.  

Det är inte juridiskt möjligt att villkora startbesked till krav på framkomlighet på 
det sätt som önskas. Enligt 4 kap. 14§ PBL får villkorade planbestämmelser 
användas i ett antal fall, bland annat för ”en viss anläggning för trafik”. Villkor 
gällande trafik-, energi-, vattenförsörjnings- eller avloppsanläggning får bara 
användas om kommunen inte ska vara huvudman för dessa anläggningar. 
Ripgatan kommer fortsatt att vara i kommunal regi och därför är det inte möjligt 
att med en planbestämmelse reglera krav på framkomlighet för att ge bygglov 
eller startbesked. Eftersom kommunen är både byggherre och 
verksamhetsutövare för förskolan samt huvudman för Ripgatan, kommer inte 
förskolan att tas i bruk innan Ripgatan omformats på ett sätt som kommunen 
bedömer vara tillfredsställande ur såväl trafik- som verksamhetsperspektiv. 

Planavdelningen tackar för engagemanget i frågan och uppskattar dialogen 
som förts med kommunen inom planprocessens ramar. 

  

11. Joel Holmsten 
 Hej! 

 
Mitt namn är Joel Holmsten. 
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Jag och min fru har precis köpt huset på Ripgatan 28 Det kom nu till vår 
kännedom om förslaget till den nya detaljplanen och att synpunkter skulle 
lämnas före den 9/5–23. 
 
Även om vi tillträder vårt hus först den 15/6–23 så skulle vi vilja yttra oss om 
några saker. 
 
1) Parkering längs med Ripgatan. 
Idag parkerar det bilar längs i princip hela Ripgatan. Som jag förstår förslaget 
kommer det bli parkeringsförbud då cykel/gångbanan flyttas till motsatt sida 
och man räknar med ökad trafikering till och från förskolan. 
Frågan blir vart alla dessa bilar skall parkera efter förbudet. 
Vi antar att det är människor som bor i området. 
Planerar man att göra parkeringsplatser någon annanstans i närheten som 
kompenserar de platser som försvinner? 
 
2) Cykel/gångbana 
Då det kommer bli ökad trafikbelastning av Ripgatan, är det då bra ur ett 
säkerhetsperspektiv att lägga cykel/gångväg i anslutning till vägbanan? Även 
att den planeras att avgränsas med betongplintar. 
Kan det inte vara idé att se över en helt annan tillträdesled för gång och 
cykeltrafikanter och låta Ripgatan endast vara en bilväg? 
Då skulle även parkering vara fortsatt möjlig längs ena sidan. 
 
3) Buller/störande ljud. 
Kan man se över möjligheten att hindra buller att nå till oss som har våra tomter 
närmast förskolan. 
Som vi förstår det kommer det att inte bara vara verksamhet dagtid utan även 
kvällar, helger och nätter. 
Det oroar oss mycket! 
Skulle man kunna se över hur ex. ett bullerplank ut mot Ripgatan, 
växtplantering eller liknande upp mot förskolan kunde hindra störande ljud? 
 
Tack för ert engagemang och hårda arbete med att göra en bra detaljplan. 

  

Kommentar 
 Planavdelningen har mottagit synpunkterna och bemöter dem punkt för punkt 

i nedanstående stycke: 

1. Gatuparkeringarna längs med Ripgatan har inte varit avsedda till att avlasta 
parkeringsbehovet hos boende i närområdet. Boende inom kvarteret Järpen har 
tillgång till parkeringar inom sina egna fastigheter. Närliggande 
bostadsområden har också parkeringsplatser i nära anslutning till fastigheterna 
och ska inte vara beroende av gatuparkeringar längs Ripgatan upp mot 
förskolan. Antalet parkeringar tillhörande skol- och förskoleverksamheterna 
kommer att ökas i och med ett genomförande av detaljplanen. Ett tjugotal 
bilparkeringar och ett flertal cykelparkeringar planeras inom planområdet. 
Dessa parkeringar är avsedda för personal på grundskolan och förskolan, samt 
för hämtning och lämning av skol- och förskolebarn. Parkeringstalet uppfyller 
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Enköpings kommuns parkeringsnorm och är förankrat med båda 
verksamheterna samt med kommunens trafik- och mobilitetsenhet.  

2. I skogsområdet runtom Ripans förskola finns cykelvägar som går att använda 
för att ta sig till planområdet. Det är dock trafik- och mobilitetsenhetens 
samlade bedömning att Ripgatan behöver en förbättrad GC-lösning, samtidigt 
som de befintliga cykelvägarna i skogen fortsatt kommer att finnas tillgängliga 
för de som går eller cyklar till verksamheterna. Utifrån trafikmätningarna och 
analysen av den beräknade trafikalstringen kommer inte den nya förskolan att 
orsaka en sådan ökning av biltrafiken att trafiksäkerheten avsevärt försämras på 
Ripgatan. En lösning med GCM-stöd som separerar bil- och cykeltrafiken samt 
en flytt av GC-vägen till andra sidan Ripgatan bedöms sammantaget ge en 
förbättrad trafiksituation jämfört med befintliga förhållanden och en positiv 
effekt ur tillgänglighets- och säkerhetsperspektiv. Som tidigare nämnt anser 
inte samhällsbyggnadsförvaltningen att behovet av att ha kvar bilparkeringar 
längs med Ripgatan är prioriterat, på grund av ovan nämnda anledningar, även i 
ett hypotetiskt scenario där GC-vägen vid Ripgatan helt skulle tas bort. 

3. Planavdelningen vill i första hand hänvisa till den trafikbullerutredning som 
gjordes för Ripgatan under mars 2023. Denna finns publicerad på hemsidan 
Enköping Växer på sidan för Ripans förskola, samt översiktligt återgiven i 
planbeskrivningen under avsnittet Planförslaget. Utredningen konstaterar att 
trafikbullernivåerna inte riskerar att överskrida några riktvärden för 
bostadsfasad eller uteplats. Den ökning av trafikbuller som beräknas kunna ske 
ligger mellan 0 till 2 dBA i ekvivalent ljudnivå. De maximala ljudnivåerna 
beräknas landa på cirka 65 dBA. För uteplatser gäller riktvärdet 70 dBA i 
maximal ljudnivå. Alltså överskrids varken riktvärdena för ekvivalenta ljudnivåer 
eller maximala ljudnivåer vid bostadsfasader eller uteplatser vid ett 
genomförande av detaljplanen. Eftersom inga riktvärden överskrids är det inte 
heller aktuellt med sådana omfattande bullerdämpande åtgärder som 
exempelvis en bullerskyddsskärm längs med Ripgatan. 
Samhällsbyggnadsförvaltningens bedömning är att en sådan lösning skulle 
medföra fler negativa än positiva konsekvenser och anses inte vara nödvändig 
på platsen.  

Ett förtydligande som gäller samtliga synpunkter är att dessa trafikfrågor för 
Ripgatan inte styrs genom detaljplanen, då vägen ligger utanför planområdet. 
Däremot har planavdelningen ett tätt samarbete med trafik- och 
mobilitetsenheten som ansvarar för dessa frågor. Planavdelningen vill därför 
rekommendera att i första hand kontakta dem angående trafikfrågor. Även om 
planavdelningen i denna detaljplan varit tydlig med att lyfta fram de 
trafikåtgärder som kommer att genomföras i samband med det nya 
förskoleprojektet, så är det egentligen inte en fråga som beslutas inom 
detaljplaneprocessens ramar. Däremot har planavdelningen framfört samtliga 
synpunkter till trafik- och mobilitetsenheten, som är en del av 
fastighetskontorets byggprojekt, för att de på bästa sätt ska kunna utforma en 
tillfredsställande trafiklösning. 

 Planavdelningen tackar för orden om engagemang och hårt arbete. 
Samhällsbyggnadsförvaltningen ser positivt på att sakägare och övriga berörda 
medborgare engagerar sig i planprocesser genom dialog med kommunen. 

https://vaxer.enkoping.se/detaljplaner-i-enkoping/detaljplaner/detaljplan-for-ripans-forskola.html
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Synpunkterna är därför mycket uppskattade.  

 
 
Enköping  
2023-07-13  

 

 

 

Patrik Holm Martin Eriksson 

Planchef  Planarkitekt 
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